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Program, kakršnega po
trebujemo

V času gospodarske stiske je treba 
resnici pogledati čisto v oči ter s po
gumno besedo razložiti položaj kakršen 
je. Ne lepe besede in še manj lepe ob
ljube ne pomagajo, temveč samo res
nica. In takšna rešilna pogumna beseda 
je bil govor, ki ga je govoril na velikem 
zborovanju v Jesenicah sedanji trgovin
ski minister g. Mohorič. Brez olepšav je 
razložil naš sedanji finančni in gospo
darski položaj, povedal vse težkoče, ki 
jih moramo premagati, a pokazal tudi 
pot, ki vodi k rešitvi. Razume se, da iz 
težke stiske ne vodii nobena rožnata pot, 
temveč samo pot, ki je posuta s trnjem. 
In tudi to je povedal naš trgovinski mi
nister s pogumno besedo in s tem res
nici pogledal čisto v globino oči. Dru
gače imajo ljudje navado, da resnici le 
na pol pogledajo v oči, da namreč do 
P°Polne izčrpanosti navedejo vse teža- 
ve? ki izvirajo iz krize, da pa se takoj 
ustavi njih plašen korak, ko je treba 
tudi z vso odkritosrčnostjo povedati, kje 
je pot iz krize. Tako vedo mnogi zelo 
mnogo povedati, kako treba znižati vse 
državne izdatke, ko se pa naj to zniža
nje dejansko izvrši, tedaj pa zopet od
ločno protestirajo, ko se pokažejo po
sledice redukcije državnega proračuna 
v javnem, a tudi v zasebnem življenju. 
Toda te posledice so neizogibne, ker so 
del sanacije in kdor tega noče uvideti, 
ta noče tudi popolne resnice, to je samo 
slaboten in neodkritosrčen polovičar. 
Takšni polovičarjii pa so vsega obso
janja vredni, ker so ti ovira za ozdra
vitev našega gospodarstva.

Z drugimi besedami bi mogli reči tudi 
tako-le: eNkaterim je analiza našega go
spodarskega stanja potrebna zato, da 
godrnjajo in zabavljajo. Drugi pa anali
zirajo naše stanje zato, da najdejo izhod 
iz krize, da ustvarijo program, po ka
terem je treba delati za premaganje 
krize. Jasno je, da so samo ti drugi 
ljudje pozitivni in prav tako je jasno, 
da moramo slediti samo tem ljudem, če 
hočemo, da pridemo na zeleno travo.

In program, kakršnega odkrita ana
liza našega gospodarskega stanja narav
nost narekuje, je podal v svojem veli
kem govoru trgovinski minister gospod 
Mohorič. Je to naravnost program, ka
kršnega potrebujemo in kakršnega vsi 
naŠi gospodarski krogi brez rezerve 
Podpisujejo in sprejemajo.

Kaj nam je v prvi vrsti potrebno? 
Premagati docela'krizo nezaupanja, ki 
je do viška prignala vse težke posledice 
krize. In na to krizo nezaupanja je mi
nister Mohorič prav odločno opozoril.

In še mnogo več zaščite našega do
mačega gospodarstva je treba! Ni to 
sicer nobena novost in tudi na tem me- 
s*n se je o tem že mnogokrat pisalo. 
Toda veliki pomen je v tem, da to po
darja sedaj aktivni član vlade in vrhu 
tega še član, za katerega vemo, da se 
nê  bo samo polovičarsko zavzemal za 
zaščito domačega gospodarstva, temveč 
^udi z vso vnemo delal na to, da se ta 
zaščita izvede na vsej črti. Da se dvigne 
Podjetnost naših ljudi, je to tudi neob- 
nodno potrebno, ker vsak naš človek 
J ôra imeti zavest ter prepričanje, da 
bo v vsakem slučaju mogel uspešno 
konkurirati s tujim podjetnikom, ker bo 
^ogel vedno računati na državno po- 
Rioč.

Med zaščito domačega gospodarstva 
Pfl spada tudi to, da dobe vsi plačane 
oobave države. Pri najboljši volji ne 
l^ore podjetnik naprej, če ne dobi svo- 

terjatev poplačanih. Za napredek 
našega gospodarstva je neobhodno po
trebno, a da se likvidirajo državni 
Vlseči dolgovi. S hvaležnostjo je zato 
6Prejel naš gospodarski svet odločilne

\

besede ministra Mohoriča o neizogib
ni potrebi likvidacije visečih dolgov, še 
z večjo hvaležnostjo pa njegovo zagoto
vilo, da bo polovica teh dolgov že do 
konca tega leta izplačana. Ne pretirava
mo, če rečemo, da bo s tem že glavna 
nevarnost sedanje gospodarske stiske 
premagana, ker bo z likvidacijo tudi le 
polovice državnih visečih dolgov prišel 
zlasti v slovensko gospodarstvo tako ve
lik dotok denarja, da bo konec suše v 
naših denarnih zavodih.

S tem pa bo dana tudi možnost naši 
industriji, da znova poživi svoje obrate, 
da prične delati z vso paro. Seveda pa 
tudi še tako velik dotok denarja nič ne 
pomaga, če ne bo imela industrija tudi 
dovolj odjemalcev za svoje izdelke. Zato 
iz tega z vso nujnostjo sledi, da treba 
zaščititi domačo industrijo na vsej črti 
in da mora zlasti vse državne in javne 
dobave dobiti samo naša domača indu
strija.. Prav to pa je povdaril tudi mi
nister Mohorič in tudi v tem pogledu

Na Dunaju in vseh severnih krajih do
bro znano »Agrarno in trgovsko akcijsko 
društvo« v Bičku razpošilja že veliko let 
pred visako sezono češpelj posebne okrož
nice, s katerimi naznanja obseg in mož
nosti bodoče letine in izvoza raznega sad
ja, v prvi vrsti pa češpelj. Za prihodnjo 
izvozno dobo so vsi severni trgi že pre
plavljeni s poročili in ponudbami.

O letošnjem izvozu svežih češpelj pravi, 
da bo od 15. avgusta dalje na razpolaga 
do 3500 vagonov. Pravi ipa, da je treba 
letos računati z jako nizkimi cenami in 
vsled tega z morebitnimi izdatnimi do
bički na zunanjih trgih. O sušenih češp
ljah pravi, da je bilo lansko leto na razpo
lago okoli 800 vagonov, ki so pa bili glad
ko prodani v tujino za prilično polovico 
višje cene nego konkurenčno blago iz Ka
lifornije. Vkljub 'težkočam z deviznimi od
redbami je bilo vse naše blago popolno
ma in brez posebnih težav razprodano. 
Ali letos bo od 20. septembra dalje naj
manj 2000 vagonov tega blaga za izvoz 
pripravljenega.

Letošnja ledina bo namreč jako dobra. 
Češplje so se razcvele namesto sredi aprila 
šele začetkom maja in je vreme od ta
krat dalje za ta sadež jako ugodno. Ako 
ne pridejo kake elementarne nesreče, mo
remo računati z izdatno boljšo letino ka
kor lani. Tudi je treba ugotoviti, da je 
moderno pokončavanje češpljeve uši jako 
in uspešno napredovalo, tako da se od te 
strani ni treba bati kake škode. Češplje 
imajo letos močne repiče, so povsem zdra
ve in tudi razmeroma jako debele, na kar 
se v inozemstvu polaga velika važnost.

O jalbolkah pravi, da cvetje ni bilo bo
gato in je treba računati s slabšo letino 
nego lani. — O letini orehov pravi, da jim 
je v dolinskih krajih mraz precej škodo
val, v hribovitih krajih pa je bolj ugodno. 
Vendar treba računati s slabšo letino ka
kor lani.

Glede na bodoči naš izvoz tega sadja 
kažejo pa precej bojazni in skrbi. Govo
rijo o razinovrstnih deviznih naredbah in 
neugodnem kontingentu uvoza v raznih 
deželah in priporočajo posebno na Češkem 
in Danskem, da si pravočasno preskrbe 
uvozna dovoljenja. V deželah pa, s kate
rimi ima Jugoslavija klirinško pogodbo, 
naj pravočasno poskrbe, da bodo imeli na 
razpolago dovoljno gotovine v — dinarjih.

Še lansko leto je isto delniško društvo, 
ki je največje izvozno podjetje posebno za 
češplje, že v takih okrožnicah določilo prve 
cene, na podlagi katerih je povabilo, da 
se oglasijo reflektanti in pravočasno skle
nejo pogodbe. Letos je prvič v okrožni
cah izostala oena blagu, pa tudi kaže se 
času in razmeram primerna negotovost in 
pesimizem. Popolnoma gotovo pa je, da 
letos morebiti ne bo iz inozemstva niti

povedal to, kar je na srcu vseh naših 
gospodarskih ljudi.

Tudi najboljši program pa nič ne po
maga, če gledajo ljudje samo v zrak in 
če samo čakajo, kdaj jim prilete v usta 
pečeni golobi. Ne samo gledati v zrak, 
temveč delati je treba in čim večja je 
stiska, tem več je treba delati. Trdno in 
neumorno je treba delati, a tudi složno 
in v ustvarjajoči medsebojnosti. Ne, da 
bi eden samo stal ob strani in le kriti
ziral tistega, ki dela, temveč vsi mora
mo zavihati rokave, kakor nas tudi go
spodarska stiska tare vse brez izjeme. 
To složno in intenzivno delo mora sploh 
biti glavna točka našega sanacijskega 
programa in s tem, da je minister Mo
horič zaključil svoj programatični govor 
baš s to točko, je podal program, ka
kršnega potrebujemo in kakršen mora 
postati veljaven za vse. Treba samo, da 
vsak pri sebi začne uresničevati ta pro
gram smotrenega in intenzivnega dela, 
pa bodo časi stiske hitro — za nami.

enega kupca, ki bi pri znanih bankah v 
Brčku ali dveh podružnicah špediterjev 
Schenker & Comp. ali Herzig & Comp. 
preskrbeli nepreklicne akreditive za pla
čilo tamošnjih češpelj, kakor zahteva ime
novano društvo.

To predvsem zaradi tega ne, ker so vse 
države, ki prihajajo tu v poštev, vsaka na 
svoj način uredile način takih plačil, ako 
sploh dovolijo uvoz naših češpelj.

V svojem zadnjem poročilu v »Trgov, 
skem listu« št. 78 sein omenil, da bi bila 
letos mogoča .plačila za naše blago edino 
po privatnem kliringu z državnim dovo
ljenjem. Med tem časom pa smo v tem 
pogledu doživeli izdatno izboljšanje za iz
menjavo blaga med Avstrijo in Jugosla
vijo. V soboto je bila izdana posebna na- 
redba o tem zasebnem kliringu in kom
penzacijski trgovini.

Tisti zasebni kliring z državnim dovo
ljenjem, ki sem ga zadnjič omenjal, smo 
imeli približno 5 mesecev in se je prav 
lepo razvijal ter poživil avstrijski izvoz in 
uvoz, in sicer tudi z Jugoslavijo.

Takih zasebnih kliringov je 'b ilo  veliko 
število, kakor so jih interesovani avstrij
ski uvozniki ali izvozniki sami mogli 
ustvariti. To je bilo tako, da so avstrijski 
izvozniki z dovoljenjem Narodne banke 
poljubno poiskali avstrijske uvoznike, ka
terim so dali na razpolago svoje izvozne 
devize za izplačila uvoženega blaga.

Ker je torej bilo takih kliringov veliko, 
ker je naravno, da so bili kurzi za pre
računavanje valut jako različni, in ker se 
je v tem pogledu razpasla vsaki zdravi 
trgovini nevarna špekulacija, je naravno 
nastala zahteva, da bi ustanovili neko 
skupno posredovalnico za vse take kup
čije.

Narodna banka dunajska je te zahteve 
resno proučavala in je s končno prej ome
njeno naredbo pooblastila >Wiener Giro- 
nnd Kassenverein«, da ta organizuje za
htevano posredovalnico. Vršilo še bo to 
tako: Od 18. t. m. dalje morejo avstrijski 
izvozniki vlagati prijave pri gori imeno
vanem zavodu za plačila v zasebnem kli
ringu. Za te prijave morejo uporabljati 
iste tiskovine kakor doslej pri Narodni 
banki.

»Wiener Giro- und Kassenverein« ima 
s to odredbo nalogo, da za vsakega dunaj
skega izvoznika poskrbi zvezo z drugim 
kontrahentom in poda na to Narodni ban
ki tozadevni predlog. Dovolitev pa izda 
še vedno Narodna banka, toda vsak inte
resent dobi rešitev po rečeni posredoval
nici.

Pogoj za možnosti plačil v tem kliringu 
je pa jako ugoden, kajti določa, da se vsa 
plačila izvršujejo edino le potom bank 
(bankmassig) in po normalnih kurzih za
preračunavanje valut.

Težave naše lesne indu
strije in trgovine

(Iz referata inž. Milana Lenarčiča na ob
čnem zboru Zveze industrijcev dne 15. t. m.)

Izvoz lesa iz naše države je dosegel leta 
1929. svoj višek. Zaradi naraščajoče gospo
darske krize in s tem združene omejitve 
gradbenih del, kakor tudi zaradi prodira
nja ruskega lesa na svetovnem trgu, je od 
tega leta pričel izvoz naglo nazadovati. Od 
nazadovanja je bil prizadet v prvi vrsti 
izvoz mehkega gradbenega lesa, ki se pri 
nas producira v Bosni, v Gorskem Kotoru 
in Sloveniji. V normalnih prilikah je Slo
venija udeležena pri izvozu in produkciji 
mehkega gradbenega lesa z najmanj 50%. 
Izguba, ki jo je slovenska lesna industrija 
utrpela zaradi zastoja pri izvozu, se naj
bolj kaže v ustavitvi 80% žagarskih od
padkov ter v veliki brezposelnosti delav
stva lesne stroke. Nazadovanje izvoza na
šega gradbenega lesa se je začelo 1. 1930. 
ter se je v letu 1931. nevzdržno nadalje
valo, dokler ni v prvem polletju 1932 po
stal položaj resnično katastrofalen. V prvih 
petih mesecih t. 1. je znašala vrednost iz
voženih lesnih izdelkov komaj 50% izvoza 
v odgovarjajoči dobi leta 1931. in komaj 
30% izvoza lesa v prvih petih mesecih 
leta 1930. Razmerje vrednosti izvoženega 
lesa nasproti celotnemu izvozu znaša za 
prvih 5 mesecev t. 1: kortiaj 19%, kar je 
najnižji odstotek poslednjega desetletja.

Dokler je lesno gospodarstvo prosperi- 
ralo, so bile državne in avtonomne oblasti 
v znatni meri udeležene na dobičku lesne
ga producenta. Stalno so se dvigale želez
niške tarife za prevoz lesnih izdelkov, 
vedno večja davčna bremena so nalagali 
lesni industriji, uvedene so bile nove pri
stojbine za sečnjo in za vzdrževanje cest 
in končno so tudi socijalne dajatve dosegle 
že preobčutne zneske. Ko so se razmere 
pričele temeljito obračati na slabše in so 
dobički lesnih producentov skopneli, niso 
oblasti izvajale posledic, kljub opozorilom 
gospodarskih organizacij, da mora tako 
postopanje dovesti do poloma v tej go
spodarski panogi.

Padec lesne konjunkture in cen je zadel 
našo lesno izvozno trgovino nepripravlje
no in neorganizirano. Izvozniki so pričeli 
v medsebojni tekmi pobijati cene in konč
no prodajati svoje blago pod produkcij
skimi stroški. Gospodarske organizacije so 
se trudile organizirati lesno industrijo in 
lesni izvoz, kar pa je zaradi atomizacije 
naše lesne produkcije zvezano z velikimi 
težkočami, saj imamo samo v Sloveniji nad 
2000 žagarskih obratov. Ze leta 1931. so 
zastopniki lesne industrije na anketi pri 
ministrstvu za šume in rudnike podali 
glavne smernice, kako bi mogla država 
pomagati lesno-industrijski trgovini ter io 
obvarovati pred polomom. Zal niso bili 
storjeni potrebni koraki in tako je lesna

V kolikor gornji »Wiener Giro* und 
Kassenverein« sam ne bo mogel izvršiti 
takih plačil, bo imel važno funkcijo evi
denčnega biroja za vse zasebne kliringe in 
kompenzacijske trgovske posle.

Opravičena je torej nada, da bodo na 
ta način onemogočene grde špekulacije 
in — oderuštvo z valutami. Dogajalo se 
je namreč, da so za plačila jugoslovanske
ga blaga računali 100 Din do S 14-25, to 
pomeni, da je naš izvoznik pri vsakih 100 
dinarjev izgubil okroglo 16 Din, kajti ofi- 
cijelni kurz je že dolgo časa okroglo 
S 12-24. Toda za jugoslovanske kupovalce 
avstrijskega blaga, je bil kurz nekako v 
obratnem smislu. Takemu švindlu mora 
biti konec in nadejati se je, da se to zgo
di z gori opisanim zasebnim kliringom 
potom imenovane posredovalnice. V koli
ko so te naše nade in zahteve izvršljive, 
oziroma kako bodo v praksi lepo naredbo 
izvrševali, to bomo kmalu videli. Jugoslo
vanske oblasti pa naj posvetijo temu vpra
šanju svojo pozornost. A. G-k.

Možnosti našega izvoza sadja
(Poročilo z Dunaja)
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industrija nezaščitena nadaljevala svojo 
trnjevo pot navzdol, doikler nismo dosegli 
današnjega katastrofalnega stanja.

Mednarodne konference
Tudi v drugih lesnoizvoznih deželah so 

se pojavili načrti za organizacijo izvoza 
lesa. Da bi se dosegel po možnosti tudi 
mednarodni sporazum vseh lesno-izvoznih 
držav, je ekonomski odbor Društva naro
dov sklical meseca aprila t. 1. v Ženevo 
konferenco ekspertov lesne industrije vseh 
važnejših elksportnih dežel. Te konference 
so se udeležili tudi jugoslovenski delegati. 
Konferenca je iprišla do zaključka, da mo
rejo v sedanji situaciji pomagati le radi
kalna sredstva, to je omejitev izvoza lesa 
iz vseh izvoznih držav v sorazmerju ugo
tovljene potrebe uvoznih držav. Konferen
ca je nadalje sklenila, da se naj vrši dne
9. junija t. I. druga mednarodna konferen
ca lesne industrije na Dunaju. Dunajska 
konferenca ni izpolnila vseh nad, ki so jih 
stavili, vendar moramo zabeležiti konkre
ten uspeh, to je dogovor šestih ccntralno- 
evropskih dežel (Avstrije, Češkoslovaške, 
Letoniske, Jugoslavije, Poljske in Rumuni- 
je). Delegati teh dežel so sklenili in pod
pisali znani sporazum ter se zavezali, da 
bodo ustvarili v posameznih deželah po
goje za organizacijo izvoza lesa. Sklenjeno 
je bilo tudi, da se ustanovi stalni med
narodni odbor, ki bo nadziral izvoz lesa.

Ta dogovor pa more imeti popoln uspeh 
šele tedaj, čim pristanejo nanj tudi dežele 
Švedska, Finislka in Rusija. Te dežele vo
dijo sedaj medsebojna pogajanja ter je 
upati, da pride v kratkem do sporazuma. 
Pogoj za 'to je vsekakor dan, ker je orga
nizacija izvoza lesa v severnih državah v 
večji meri izvedena nego v centralnih ev
ropskih državah. Zlasti enostaven je polo
žaj Rusije, ker so produkcija, eksport in 
prodaja lesa enotno v državnih rokah. V 
Italiji je poseben sindikat sklenil s trgov
skim zastopstvom Rusije dogovor, po ka
terem prevzame fiksno 100.000 m3 ruske
ga rezanega lesa z opcijo na dobavo na
daljnjih 250.000 ma. Jugoslovanski izvoz
niki zasledujejo z vso pozornostjo posle
dice, ki jih mora imeti ta dogovor za naš 
izvoz lesa v Italijo. Italijanski trg prido
biva za izvoz našega lesa zopet svoj prejš
nji dominantni položaj. Izvoz našega lesa 
v Madžarsko, ki se je vršil v prvi vrsti iz 
dravske doline, je zaradi madžarskih de
viznih predpisov popolnoma prenehal. 
Prav tako smo izgubili grški trg, čim je 
grška vlada uvedla plačilni moratorij. Naš 
izvoz lesa v Francijo in Alžir je skrajno 
oviran zaradi določitve uvoznih kontin
gentov, ki so določeni na podlagi povpreč
ne količine uvoza v zadnjih petih letih iz 
posameznih držav v Francijo, pri čemer 
smo se mi zelo slabo odrezali, ker so na
še lesne izdelke uvažali v Francijo v znat
nih količinah preko italijanskih in avstrij
skih prekupčevalcev.

Ustanovi ter centralne organizacije jugo
slovanskih izvoznikov lesa

Pri obstoječih razmerah je razumljivo, 
da so naši interesenti po konferenci na 
Dunaju pospešili prizadevanja za ustano
vitev centralne organizacije izvoznikov le
sa, ki bi obsegala ves lesni izvoz iz naše

države. V pripravljalni odbor za ustano
vitev centralne organizacije so bili povab
ljeni zastopniki lesne industrije produkcij
skih področij Bosne, Hrvatske in Sloveni
je. Interesenti iz naše ožje domovine so 
se združili v Gozduo-gospodarski svet za 
Slovenijo v Ljubljani. To organizacijo so 
ustanovili odsek za lesno industrijo pri 
Zvezi industrijcev, osrednja sekcija lesnih 
trgovcev p ri Zvezi trgovskih gremijev v 
Ljubljani ter Šumarsko udruženje, podruž
nica v Ljubljani. Gozdno-gospodarski svet 
je takoj sestavil deklaracijo, v kateri so 
bile označene glavne smernice za central
no organizacijo izvoznikov lesa kraljevine 
Jugoslavije. Ta deklaracija je bila dostav
ljena Zavodu za pospeševanje trgovine ter 
sorodnim organizacijam v Zagrebu in Sa
rajevu. Zavod je uporabil v deklaraciji iz- 
nešene smernice za svoj načrt »centralne 
organizacije izvoznikov lesa«, ki je bil do
stavljen vsem prizadetim organizacijam v 
izjavo ter bo predmet razprave ankete 
lesne industrije, ki se bo vršila v prihod
njih dneh v Beogradu. Tako je videti, da 
je naša lesna industrija na dobri poti, da 
si ustvari močno enotno organizacijo, ki 
naj v bodoče obvaruje njene člane pred 
zlimi posledicami prehude medsebojne 
konkurence in naj tvori podlago za skle
panje mednarodnih dogovorov z drugimi 
les izvažajočimi deželami.

V trenutku, ko se lesna industrija z vse
mi močmi bori za svoj obstoj ter za ohra
nitev svojega položaja na svetovnem les
nem trgu, je pripravilo prometno ministr
stvo novi načrt železniške tarife, ki pred
videva razen važnih sprememb v klasifi
kaciji tudi znatno povišanje tarifnih po
stavk za razne vrste blaga za povprečno 
15 do 30% ter postranskih pristojbin za 
100% in več napram dosedanjim, kar po
meni za lesno industrijo novo težko bre
me. Uverjeni smo, da do uveljavljenja ta
rife v sedanji obliki ne bo prišlo, ker bi 
se sicer že itak katastrofalen položaj les
ne industrije in trgovine še nadalje po
slabšal.

Upravičeno pričakujemo, da nam v se
danjem 'trenotku državna uprava ne bo 
odrekla svoje pomoči in da bo ugodila 
utemeljenim predlogom in zahtevam lesne 
industrije glede znižanja davčnih bremen, 
železniških tarifov ter socijainih dajatev 
kakor so bile stavljene na anketi lesne 
industrije v Beogradu marca lanskega leta.

Ni nam treba poudariti pomena, ki ga 
ima lesna industrija v narodnem gospo
darstvu Slovenije, saj mu je v dobri kon
junkturi prinašala 600 do 800 milijonov 
dinarjev tujih denarnih sredstev in je na 
njej ioteresiranili 95% slovenskih gospo
darjev. Spričo poraznega položaja te indu
strije smemo zato zahtevati za njo ves in
teres javnosti in pričakovati vsestransko 
uspešno in takojšnjo pomoč.

Priporoča se

GREGORC & Ko.
LJUBLJANA

V e le tr g o v in a  Špecerijskega in  kolonijalnega 
blaga, raenega žganja in  Špirita

TELEFON: 22-46 Brzojavi: GREGORC
Zahtevajte špecljalne ponudbe t

Mednarodna konferenca Zavoda za konjunkturno raz
iskovanje

V Londonu je zborovala 7. t. m. medna
rodna konferenca Zavoda za konjunkturno 
raziskovanje in so zastopniki zadevnih za
vodov Avstrije, Belgije, Nemčije, Holandi
je, Ogrske, Poljske, Velike Britanije in Ze
dinjenih držav Severne Amerike soglasno 
sprejeli sledeči sklep: »Sedanja gospodar
ska kriza, koje najpomembnejši znak je 
veliko padanje cen in zaposlenosti, gre 
navsezadnje nazaj na motenja ravnovesja, 
tki so se v polni meri razvila v letih 1925

do 1929; njih tehtnost je bila v zelo veliki 
m eri zvišana po številnih in pogosto spre
menjenih odredbah, k katerim so se zate
kli v svrho omejitve trgovske prostosti in 
denarstva. Soglasno naziranje konference 
je, da te od posameznih dežel uporablje
ne defenzivne odredbe sedaj uničujoče de
lujejo in da so v veliki meri odgovorne za 
trajno padanje cen na svetovnih trgih, ki 
se je vgnezdilo v zadnjih dvanajstih me
secih in ki traja še naprej.«

METERSKl SISTEM V TURČIJI
S 1. januarjem 1933 stotpi v Turčiji v ve

ljavo zakon o meterskem sistemu. Trgovska 
zbornica v Carigradu je opozorila intere
sente, da se po 1. jan. 1933 ne bodo smele 
uporabljati v Turčiji nobene mere, ki niso 
urejene po metru, torej tudi ne vsebinske 
in utežne mere. Zakon je pravnoveljaven 
za vse interesente, tako da bodo tudi ino
zemske tvrdke pri prestopkih proti zakonu 
(n. pr. pri računih) kaznovane z denarni
mi globami od 10 do 100 turških funtov, 
Če bi bil kdo kdaj Turku rekel, da bo me
ril po metru, to bi ga bil pogledal.

LESNI EKSPORTNI MONOPOL V POLJSKI
■Poljska vlada proučuje načrt uvedbe 

monopola za eksport lesa. Vsled velikih 
težkoč, na katere zadeva izvoz lesa iz Polj
ske že več mesecev, se je razvil med po
sameznimi podjetji hud konkurenčni boj, 
ki je vsled stalnega spodbijanja oen spra
vil vse lesno gospodarstvo Poljske v kri
tičen položaj. Vlada hoče z uvedbo mono
pola preprečiti nadaljnje propadanje les
nega gospodarstva. Vodstvo monopola bi 
prevzela uprava poljskih državnih gozdov, 
kot največji producent lesa v Poljski.

ZA IZGKADB0 STIKOV MED ČEŠKO 
SLOVAŠKO IN JUGOSLAVIJO

Na prvem občnem zboru Čslov.-jgsl. go
spodarske zbornice v Pragi je poudarjal 
tajnik dr. Kruis sodelovanje zbornice pri 
pričetkih direktnih poslovnih stilkov med 
obema državama. Zborovanje je poteklo v 
smeri, da je ravno v sedanjih časih krize 
potrebno, da se dosedanji odnošaji obdr
žijo in da se dela na njih razširjenju ter 
na cžjein gospodarskem zbližanju. — V 
letnem poročilu se analizira trgovina med 
Češkoslovaško in Jugoslavijo. Uspešno de
lovanje zbornice se podrobno obravnava, 
več vodilnih politikov in ekonomov obeh 
dežel govori v kratkih odstavkih o stikih 
med obema deželama. Uvodoma poudarja 
poročilo, da je prvo leto obstoja zbornice 
padlo v dobo krize. Če je nastala zbornica 
iz potrebe po ojačenju medsebojnih gospo
darskih stikov v časih normalne 'konjunk
ture, je sedaj v časih depresije njeno de
lovanje, tem več vredno, sedaj, ko se tež- 
koče v meddržavnem prometu tako ko
pičijo.

Sir polnomasten 
ementalec 

dokler traja zaloga lil 1 6 -
ZUPAN JULIJ,  Sv. Petra c. 35

TELEFON 30—21 
Dobi se tudi ▼ buffetu »DAJ -  DAM*

PRVI ZNAK DVIGANJA!
Združene nemške jeklarne so imele v 

prvih devetih mesecih tekočega poslovne
ga leta (okt. 1931—junij 1932) močno skr
čen promet v primeri z isto lansko dobo, 
in sicer 390'84 mil. mark proti 653-58 mili
jonom; a tretje četrtletje poslovnega leta, 
to je april—junij 1932, kaže po dolgih le
tih zopet enkrat tendenco navzgor, ker je 
znašal skupni promet 129-14 mil. mark 
proti 117-49 milijonom v drugem četrtletju, 
kar je skoraj 10 odstotkov več. Res je, da 
je to naraščanje povečini posledica ruskih 
naročil, kar se kaže še v tem, da je domača 
prodaja s 77-95 milijoni mark ostala skoraj 
na isti višini (maj 79“81 milijonov mark), 
dočim je prodaja v inozemstvo narasla od 
37-68 na 51-2 mil. mark. Res je tudi, da so 
ruska naročila že skoraj izčrpana, a vseeno 
smatrajo tretje četrtletje kot ugoden simp
tom. Tudi število delavcev je v tretjem če
trtletju nekoliko naraslo, ne ravno veliko, 
a vendar, in sicer za 820 na 83.287.

Morda je vse to prvi znak boljših časov.

5̂ nudbĝ poiiPiaSg»aiiia
Fred L. Myers & Sen, Kingston Ya- 

maica, 18 Harbour Street, British Weat 
Indies (Britanska zapadna. Indija), želi sto
piti v stik s  tukajšnjimi tvrdkami, ki se 
zanimajo za nakup ruma vsake vrste.

Medič-Zankl kemično čiste, olep
šane in navadne pr

stene ter suhe fasadne barve.

ZAKON O TAKSAH
V zbirki »Zakoni in uredbe«, ki jo iz

daja tiskarna »Merkur« v Ljubljani, izide 
okrog 26. t. m. kot XXV. snopič zbirke 
zakon o taksah. Ta zakon je bil v zadnjih  
letih tolikokrat izpremenjen, dopolnjen in 
popravljen, da so ga delali vsi ti po raz
nih »Uradnih«, odnosno »Službenih listih« 
raztreseni drobci docela nepreglednega in 
neuporabnega.

Z novo, popolno izdajo zakona v posebni 
knjižici bo ta nedostatek odpravljen in bo 
založba s to izdajo brez dvoma zelo ustre
gla številnim interesentom, ki jim je pre
gledna izdaja zakona že nujno potrebna. 
Prireditev knjižice sta prevzela taksna 
strokovnjaka dravske finančne direkcije 
gg. finančni svetnik dr. Pavlič Bogumil in 
finančni tajnik Mahkovec Franc, ki pri
pravljata tudi enako strokovno predelano 
izdajo taksnega in pristojbinskega pravil
nika.

S stvarnim kazalom opremljeni »taksni 
zakon« bo istal v prednaročbi mehko vezan 
Din 40-—, v platno vezan pa Din 50- , 
pozneje pa Din 45-—, odnosno Din 55-—, 
s poštnino po Din 3-— več. Naročbe spre
jema tiskarna »Merkur«, Ljubljana, Gre
gorčičeva 23. _______

Viktor Meden
ruma, vinjaka in brezalkoholnih pijač.

LJUBLJANA, Celovška cesta št. 10. 
Telefon 20-71. Telefon 20-71.

& avetu
Sombor se bori proti nameravani pre

mestitvi njegove banovinske hranilnice v 
Novi Sad, kjer bi se ustanovila nova cen
trala za Donavsko banovino. Sombor je 
izgubil že itak celo vrsto visokih uradov.

Poljedelske zveze Donavske banovine 
so se na shodu v Novem Sadu posvetovale 
o konverziji kmečkih dolgov, o zboljšanju 
pšenične kvalitete, o vnovčevanju novega 
pridelka, o vprašanju proste trgovine, ek- 
sportu itd.

Izvoz sadja iz Ogrske raste cd dne do 
dne, na stotine s sadjem naloženih vago
nov gre vsak dan preko meje. Zelenjava, 
ki je ne morejo izvoziti, je doma skoraj 
zastonj.

Na Kubi so ustanovili sladkorno zvezo, 
ki razpolaga z 815.000 tonami sladkorja. 
Zveza bo obstojala tako dolgo, da bo slad
kor dosegel določeno ceno. Ameriški pro- : 
ducenti so udeleženi s 600.000 tonami, nem- i 
ški s 115.000 in kubanski s 100.000 tonami.

Poljska je prosila v Lausanne Francijo 
za posojilo 2300 milijonov frankov, a fran
coski finančni 'minister je izjavil, da fi
nančni položaj Francije sedaj tega ne do
pušča.

Češkoslovaški papirni kartel, ki je, ka
kor smo že poročali, cene znižal, je pri
dobil za vstop tvrdko Schuster i. dr., ki je 
bila med največjimi izven kartela stoječi
mi podjetji.

120 raznih jezikov se govori v Evropi, 
med njimi 52 od manj kot 100.000 ljudi, 
87 od manj kot 1,000.000 ljudi.

Ameriške zahteve v Evropi so označene 
z 20.377 milijoni dolarjev. To vsoto bi 
Amerika zgubila, če se bo dogovor v Lau
sanne izvedel. Amerika pa pravi, da se 
plačilu vojnih dolgov nikakor ne bo odpo
vedala.

Westminster Bank izplačuje za preteklo 
polletje nespremenjeno vmesno dividendo
9 odstotkov.

Cena mesa v Budimpešti je vsled za
stoja v izvozu ponovno zelo padla; kmetje 
dobijo za kg teletine komaj 25 vinarjev 
alt četrtinko pengftja.

Klirinški sporazum med Avstrijo in Ru- 
munijo je stopil pretekli teden v veljavo, 
po obojestranski ratifikaciji.

Grčija je pričela z novimi kompenzacij
skimi pogajanji, to pot s Francijo; pričela 
se bodo tudi pogajanja s Češkoslovaško.

Ameriška železna industrija je v svoji za
poslenosti padla na novo rekordno globi
no 12 odstotkov kapacitete.

Obtok bankovcev v Avstriji je bil 7. t. 
m. v znesku 914,800.000 šilingov krit z 
19-1 odstotki proti 18*9% teden prej.

V avstrijskem zavarovalništvu se bo iz
vršila fuzija in bo »Phonix« na občnem 
zboru predlagal prevzem zavarovalnice 
»Universalec.

Danziger Bank je znižala od 24. nov. 
1931 veljavno 5. odstotno obrestno mero 
.na 4 odstotke.

Ameriški jekleni trust je imel v juniju 
za 142.000 ton manj naročil kot v maju, in 
sicer 2 ,035.000 ton proti 3,479.000 tonam 
na 'koncu lanskega junija.

Produkcija avtomobilov v USA in Ka
nadi je znašala v prvem letošnjem pol
letju le 912.000 osebnih in tovornih voz 
proti 1,639.000 v prvi polovici leta 1981,
2,330.000 in 3,413.000 v prvi polovici let
1930 in 1929; proti letu 1929 je padla pro
dukcija skoraj na četrtino.

Najstarejšii denarni zavod v Vojvodini. 
Prva hranilnica v Odžacih, je prišel v kon- 
kurz. Lani je hranilnica zaprosila za pri
silno iporavnavo izven ikonkurza, pa ni 
mogla izpeljati obljubljenega izplačila 50 
odstotne kvote.

Rumunija hoče izvesti sanacijski gospo
darski program z moralično, tehnično in 
eventualno tudi s finančno pomočjo Zveze 
narodov. Za finančno pomoč hoče zapro
siti šele tedaj, če bi se sanacija ne dala 
izvesti iz lastnih sredstev Rumunije. In 
tako najbrž tudi bo.

Mednarodni kartel cinka se bo na novo 
sestal, da se dogovori glede obnove oziro
ma razpusta kartela. Razpoloženje je za 
podaljšanje kartela. Dalje je kartel sklenil 
znižati sedanjo 50-odstotno produkcijo še 
za nadaljnjih 10 odstotkov. Zaloge so se v 
juniju skrčile za več kot 6000 ton.

Mala obrt v češkoslovaški je bila zapo- 
čela akcijo za mehaniziranje, in hočejo za
druge to akcijo nadaljevati.

Nemški kredit za oporo hmeljarstva bo 
tudi letos podaljšan in je sploh obljubila 
vlada vsakršno pomoč.
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Ali protekcionizem koristi anglosaškemu trgu?
Ena izmed najvažnejših in  najvznemir

ljivejših posledic krize je, da se anglo
saška rasa zopet v gospodarskem oziru 
zavija vase. G. J. Caret vzbuja našo po
zornost o tem dejstvu, ko izvaja:

Oglejmo si Vel. Britanijo. Po padcu 
funta ni politika za svoje sprejetega pro
tekcionizma privedla do zmanjšanja brez
poselnosti, pač pa obratno; zadnje stati
stike kažejo, da se je povečalo število 
brezposelnih v aprilu za približno 85.000 
v prejšnjem mesecu in za več kot 132.000 
v istem mesecu 1. 1931: v celoti 2,625.181 
brezposelnih. Samo točna kontrola denar- 
nega prometa, olajšana vsled lepe finanč
ne discipliniranosti angleškega naroda, je 
preprečila usodepolni padec narodnega 
premoženja. Projekt proračuna, predlože
nega letos 9. aprila, na katerem — zna
čilen slučaj — niso vnešena vplačila Nem
čije pod naslovom »reparacij«, niti ne ena
kovredna vplačila Združenim državam pod 
imenom »vojni dolgovi«, ni ničesar dopri
nesel k olajšanju eskontov; to je junaški 
proračun, toda tega lahko hitro spravi v 
nevarnost novo povečanje brezposelnosti, 
za katero se je zahvaliti novi gospodarski 
depresiji. Res je, da je ves proračun od
visen na milost in nemilost od poostritve 
krize, ki povzroča zmanjšanje dohodkov.

Resne politične težkoče pretresajo sedaj 
Veliko Britanijo. Odkar je prevzel kabi
netne posle De Valera, nacijonalist, so od- 
nošaji z Irsko izravnani: razveljavljenje 
Prisege kroni, ukinjenje zakupnin v Zdru
ženem kraljestvu, prikladna vprašanja 
P0č, da povzročajo skrbi britanskemu ka
binetu.

Če se je vladi v Indiji posrečilo, da je 
obdržala red, vendar uporniško gibanje še 
tli. Nacionalni elementi brez prestanka na
daljujejo z nevarnim gibanjem, atentati, 
nemiri po ulicah v Bombayu in v Delhih. 
O reformah nič. Bojkotiranje pa se nada
ljuje, da povzroča padanje številke britan
skega uvažanja.

Angleško mnenje vedno bolj obrača 
hrbet evropskim vprašanjem, da bi se 
osredotočilo za pripravo imperialne kon
ference, ki se vrši ta mesec v Ottawi. Ali 
se bo posrečilo tej konferenci, da bo vzpo
stavila med različnimi deli imperija carin

sko unijo, ki jo že tako dolgo želijo kon
servativci? Daleč je še, predno bo vpra
šanje rešeno. Evropa in evropske kolonije 
ostanejo še vedno za Veliko Britanijo zelo 
važni klijenti in tvorba panbritanskega ca
rinskega bloka bi stvorila nevarnost, da bi 
dovedla kontinentalne vlade do resnih re
presalij.

V Zedinjenih državah dosega brezposel
nost svoj višek. Ker ni uradnih podatkov, 
so na razpolago samo približne številke: 
od 7 do 10 milijonov. Število, ki je za zem
ljo s 120 milijoni prebivalcev primeroma 
manjše, kakor število o brezposelnosti na 
Nemškem. Toda to število stalno narašča 
in sezonska zaposlenost, na katero so ra
čunali za spomlad se ni uresničila.

Spočetka so se poskušali boriti proti 
brezposelnosti s privatnimi podporami; 
kmalu to ni več zadostovalo. Pokrajinske 
pomožne blagajne so tudi izčrpale svoje 
vire. Ali bo vlada intervenirala in ustva
rila sistem odobritve izdatkov, ki bi bil 
podoben onemu, ki deluje na Angleškem 

in v Nemčiji? Ali bo zmanjšala delovni 
leden na pet dni? Ali ji bo kazalo pod- 
vzeti velika javna dela, da bi se zaposlili 
brezposelni? Ta vprašanja ostanejo odprta 
v Washingtonu.

Vendar si vodilni kro^i prizadevajo, da 
bi vzpodbudah obnovitev dela s sredstvi, 
katera se nam zde nevarna: da bi se spro
stilo sedaj trdno zastavljene fonde s po
močjo sestave novega kreditnega ustroja. 
Vsled tega bi lahko v trgovini sledil za
stoj, toda uspeh bi pri tem ne bil trajen. 
Boriti se proti zlu — zloraba kreditov — 
s čimer bi ga še večali, bi bilo izzivanje 
zdrave pameti.

To nas zopet postavlja bližje glavnemu 
dejstvu, o katerem bi bilo zaman zanika- 
vati trajnost in moč: ta anglo-saksonski 
blok ni samo jezikoven, ampak je stvar
no ideološko soglasje, ki se upira nespo- 
razumljenjem in trenotnim težavam. Rav
nokar smo imeli dokaz o tem v sporazumu 
anglo-saksonskih vidikov v Ženevi, kjer je 
šlo za vprašanje ofenzivnega oboroževanja. 
In če se ta blok v resnici rad smatra kot 
steber svetovnega miru, kdo ne vidi ne
varnosti, ki preti miru, če se anglo-saški 
svet odvrne od razrvane Evrope . . .?

Občni zbor Tujsko-prometnega društva v Kranju
V petek 15. t. m. ob pol 21. uri se je 

vršil pod predsedstvom g. Fr. Gorjanca, 
hotelirja in trgovca v Kranju občni zbor 
šele predkratkim ustanovljenega Tujsko- 
prometnega društva v Kranju. Predsednik 
se je v uvodnih besedah svojega poročila 
spomnil nekdanjega agilnega odbornika in 
soustanovitelja društva pokojnega Janka 
Sajovica. Na kratko je poročal o delovanju 
in uspehih, katere je doseglo društvo od 
zadnjega občnega zbora ter pozdravil g. 
sreskega načelnika dr. Franca Ogrina, žu
pana g. Cirila Pirca, zastopnika in pred
sednika Gostilničarske zadVuge g. Miro 
Peterlina ter zastopnika Slov. planin, dru
štva g. Rica Mayrja.

K besedi se je oglasil sreski načelnik 
g. dr. Franc Ogrin ter poročal o stališču 
oblasti glede tujskega prometa ter podal 
nekatere smernice za bodoče delovanje 
društva, posebno ipa je povdaril, da naj 
društvo kakor dosedaj tudi za naprej de
luje, da se v Kranju postavi kopališče, ki 
je velike važnosti pri razvoju tujskega 
prometa. Na njegov predlog se izreče ob
čini, ozir. g. županu za vsestransko pod
poro in naklonjenost, katero je društvo 
uživalo od te strani, zahvalo, kakor tudi 
društvenemu tajniku g. Zmagu Rožmanu 
za neumorno delovanje.

Zupan g. Ciril Pirc pozdravi občni zbor 
v imenu mestne občine Kranj ter obljubi 
tudi še nadalje vsestransko podporo od 
strani občine.

Nato je podal društveni tajnik g. Zmago 
^*>žma daljše poročilo o delovanju dru- 
^va jz katerega posnemamo, da je postal 
drugtveni odlbor izredno agilen, da se tuj- 
ski promet tudi v Kranju poživi. Odbor je 
dosegel, da je me9tna občina Kranj na
bavila prepotreben škropilni avto in da je 
°bčina pričela resno misliti za postavitev 
^©pališča, za katero so dela že v teku. 
Druištvo je izdalo prve brošure o mestu 
branju, ki so se v propagandne namene 
raziposlale na vse pisarne Putnika, denar
ne zavode in druge ustanove. Na inicijativo 
društva je občina popravila in očistila po
ta v Savskem drevoredu, ter postavila lič
ne klopi in mizice, medtem ko je društvo 
na vseh križiščih dalo izdelati table kaži

pote. Iz tajniškega poročila torej posne
mamo, da se je Kranj tujskih prometnih 
razstav zelo slabo udeleževal to pa v prvi 
vrsti iz vzroka, ker ni imel pripravnega 
razstavnega materijala. Da bo v bodoče 
Kranj odnesel na tujsko-prometnih razsta
vah prvenstvo se je društvo odločilo za 
napravo reliefa Kranja in okolice, ki bo 
naličil reliefu mesta Kamnik. Delo bo iz
vršil g. Ivan Selan, župan in posestnik iz 
Suhadol pri Komendi. Dale so se napra
viti povečane slike Kranja*, ki se bodo raz
stavljale na tujsko-prometnih razstavah. K 
koncu svojega poročila društveni tajnik še 
omenja in povdarja veliko važnost, kakor 
korist tujskega prometa ter apelira’ na na
vzoče, da društvo v dosego svojega name
na z vsemi silami podprejo.

Blagajniško poročilo je podal g. Joško 
Majdič iz katerega je razvidno, da je dru
štvo imelo v preteklem letu Din 19.841-96 
prometa, h kateremu je največ prispevala 
mestna občina Kranj.

Predložena nova pravila, izdelana po 
vzorcu vzornih pravil Ministrstva trgovine 
in industrije so bila z nekaterimi malimi 
popravki soglasno sprejeta.

Kot predsednik novega odbora je bil so
glasno izvoljen naš znani, agilni delavec na 
tujsko-prometneni polju, sreski načelnik g. 
dr. Franc Ogrin, kot odborniki pa gg.: 
Franc Gorjanc, Joško Majdič, Miro Peter
lin, Rica Mayr, Franc Holchaker, Ivan Sla
vec, Franc Sire in Zmago Koima.

Pri slučajnostih je v imenu Gostilničar
ske zadruge v Kranju g. Miro Peterlin ob
ljubil, da bo zadruga šla društvu z vsemi 
močmi na roke in tudi po potrebi denar
no podprla. Zastopnik SPD v Kranju g. 
Rica Mayr je povdarjal veliko važnost 
skupnega delovanja društva s Planinskim 
društvom, katero vežejo isti interesi in 
cilji.

Iz poročil društvenih funkcijonarjev o 
dosedanjem delovanju društva kakor do
brega razpoloženja, ki je vladalo na obč
nem zboru, je razvidno, da kakor je do
sedaj Kranj važnost tujskega prometa za
postavljal, da se je tudi v Kranju pričelo 
z vso agilnostjo delovati tudi na tem po
lju, da se tujski promet tudi v Kranju

Y p w sxm .
Devizno tržišče

Tendenca čvrstejša.
Promet Din 1,795.199-29.

Minuli teden je zalključil na ljubljanski 
borzi z nekaj večjim deviznim prometom, 
kakor pcedzadnji teden, ki je komaj do
segel en milijon 401 tisoč dinarjev.

Največji dnevni devizni promet izkazuje 
temeljem sledeče tabele

11. julija 1932 Din 748.707-29 Wien-London
12. julija 1932 Din 308.574-45 Pariz
13. julija 1932 Din 278.498-04 Newvork
14. julija 1932 Din 331.895-80 Italija
15. julija 1932 Din 127.559-71 Curih

ponedeljkov, najmanjši pa petkov borzni 
sestanek, dočim so na poedine borzne dne
ve prevladovali zaključki v Dunaju, New- 
yorku, Italiji in deloma v Parizu ter Cu- 
rihu.

Narodna banka je posredovala v običaj
nem obsegu in dala vsega skupaj za 597 
tisoč dinarjev deviz na razipolago, in sicer 
Newyorka za 147 tisoč Din, Curiha za 129 
tisoč Din, Berlina za 120 tisoč Din, Londo
na za 74 tisoč Din, Trsta za 73 tisoč Din, 
Pariza za 34 tisoč Din, Amsterdama za 14 
tisoč Din ter končno malenkost Bruslja. 
Nasprotno pa so bili v privatnem blagu 
največji zaključki v devizi London (372 ti
soč Din), Dunaj (285 tisoč Din), Trst (219 
tisoč Din), Newyork (177 tisoč Din), Pariz 
(139 tisoč Din), a poleg tega še malenkost 
Curiha.

Devizna tečajnica kaže porast tečajev na
slednjih deviz: Amsterdam za 0-55 točke, 
Berlin za 2-75 točke, Newyork za 1-38 toč., 
Praga za 0-22 točke in Trst za 1-32 točke, 
medtem ko je od ponedeljka na petek pre
tečenega tedna popustil London za 1-10 
poena in Pariz za 0-08 poena. Edini Curih 
in Bruselj sta beležila nespremenjeno. Du
naj in Budimpešta še vedno nista notirala. 

Notic ostalih deviz ni bilo.

Amsterdam
Berlin
Bruselj
Curih
London
Newyork
Pariz
Praga
Tr9t

Dnev 11 
najnižji 

Din 
2269-87 
1332-32 
782-12 

1097-35 
200-73 

5611-50 
221-16 
166-45 
286-58

. julija 
najvišji 

Din 
2281-23 
1343-12 
786-06 

1102-85 
202-33 

5639-76 
222-28 
167-31 
288-98

Dne 15 
najnižji 

Din 
2270-42 
1335-07 
782-12 

1097-35 
199-63 

5612-88 
221-08 
166-67 
287-90

. julija 
naivišji 

Din 
2281-78 
1345-87 
786-06 

1102-85 
201-23 

5641-14 
222-20 
167-53 
290-30

Dunajsko finančno pismo
Rudolf Natscheradetz piše v »Prager 

Tagblatk-u med drugim:
Po polomu Kreditnega Zavoda prebival

stvo ni nič kaj naklonjeno bankam vobče 
in bančnim direktorjem še posebej; in ker 
se je zmeraj zopet javil klic po državnem 
nadzorstvu, je vlada upoštevala ljudsko 
mišljenje in je ipo zgledu drugih držav 
napravila nov bančni zakon. Za Avstrijo 
pride ta zakon precej pozno. Ce bi Avstri
ja v povojni dobi ne bila koncesionirala 
toiliko sleparskih bank in če bi se bila prej 
bolj pobrigala za poslovanje bank, bi bila 
marsikakšna nesreča preprečena in bi ne 
bilo šlo toliko ljudskega premoženja v 
zrak. Ne smemo bančne reforme kar n* 
kratko obsoditi, kot se to večkrat zgodi, 
a tudi ne smemo njene vrednosti prece
njevati. Bančnih kriz, ki izvirajo iz go
spodarskih križ, bančni zakon prav tako ne 
bo mogel preprečiti kot elementarnih ka
tastrof.

Avstrijski bančni zakonski osnutek se v 
marsičem naslanja na češkoslovaški vzor, 
zlasti kar se tiče polaganja računov, nad
zorstva, odgovornosti predsedstva in kopi
čenja upravnosvetniških mest; pogosto pa 
gre tudi po svojih lastnih potih. Nove so 
zaščitne določbe proti rumu, navalu na 
banke v svrho dvignjenja vlog. Ce se za
htevajo od banke nepričakovano izredno vi
soka plačila od vlog, ki jih banka vsled 
nemožnosti likvidacije izposojenih in ztittttj 
naloženih sredstev ne more zadovoljiti,

poživi. Novi predsednik sreski načelnik 
g. dr. Franc Ogrin, ki je bil duša organi
zacije že v Kamniku in kateremu se ima 
tudi Tujsko-prometno društvo v Kranju v 
prvi vrsti zahvaliti za dosedaj dosežene 
uspehe, nam je dovoljeno jamstvo za bo
doče uspešno delovanje društva.

Efektno tržišče
Tendenca zelo mlačna; brez zaključkov

Notice industrijskih papirjev, ki beležijo 
na tukajšnji borzi, so ostale na vseh borz
nih sestankih prejšnjega tedna nespreme
njene. V Blairovih posojilih ni bilo pro
meta, dočim je notirala ponudba v 8?v> 
Blairu od 11. do 15. t. m. 41-—, v 1%  
Blairu pa od ponedeljka na včeraj kot 
sledi: 38-50, 39-—, 39-—, 38-— in končno 
37-50.

Lesno tržišče
Tendenca Se vedno slaba

Vsled polletnih bilanc in poletnih po
čitnic je v mesecih julij in avgust na les
nem trgu po navadi zastoj. Tembolj pa se 
ta zastoj občuti letos, ko že celo v sezoni 
ni prave kupčije v lesu. V teh mesecih 
tudi ne prihajajo lašiki kupci in naši pro
ducenti iso navezani le na domači trg, v 
kolikor prodajo stavbenikom. Pač pa se je 
v normalnih časih v tem času poživela 
kupčija v drvah in oglju, ker so si hoteli 
naši odjemalci zasigurati blago za jesensko 
in zimsko sezono. Letos pa je v tem 'po
gledu kupčija precej mlačna. Zelo je popu
stila tudi kupčija v oglju in že tako nizke 
cene so še bolj padle.

Tečaj 20. julija 1932.
Povpra
Sevanje

Din
Ponudbe

Din

DEVIZE:
Amsterdam 100 h. gold. 2270-70 2282-06
Berlin 100 M ................ 1338-37 1349-17
Bruselj 100 b e lg .......... 78185 785-79
BudimpeSta 100 pengO . . _ • — —•—

Curih 100 fr................... 1097-36 1102-85
London 1 fu n t............. 200-73 202-33
Newyork 100 dol., kabel — •— — •—

Newyork 100 dolarjev . . 5617-- 6645-26
Pariz 100 fr . .................. 220-90 222-02
Praga 100 kron............. 166-67 167-63
Stockholm 100 Šved. kr . — —

Trst 100 Ur..................... 287-24 289-64

Pristni malinovec v sodih, kantah 
in steklenicah

EN GROS »A LK O  EN DETAIL
d. z o. z.

Ljubljana, Gosposvetska cesta 13.
Telefon 25-35.

ima vlada po novem zakonu pravico po
staviti banko pod poslovno nadzorstvo, ki 
v nasprotju do sodnijskega poslovnega 
nadzorstva nima za banko nobenih mate- 
rielnih posledic. Vlada odklanja s tem na
čelo, da so vloge pri banki likvidirana ob
lika glavnične naložbe; vlagatelj, ki je 
banki zaupal denar v svrho obrešitovanja, 
kar je mogoče le tedaj, če banka denar 
drugače uporablja, naj nima pravice, da 
zahteva svoj vlogo ob vsakem času nazaj.

Odgovornost oziroma obveznost jamstva 
bančnih vodstev je dvorezen meč. Poslov
ne zgube utrpi banka le redkokdaj po ne
marnosti ali zanikrnosti predsedstva. Ve
činoma je bančni direktor pri sklepanju 
kupčije prepričan, da bo to dobra kup
čija. Če pa vidi, da jamči morda z vsem 
svojim premoženjem za zgube banke, bo 
opustil vsako kupčijo, kar za banko goto
vo ne bo dobro; in vrhtega se tudi nihče 
v^č za direktorsko mesto ne bo posebno 
potegoval. Če je večja publiciteta v današ
njih razmerah v korist banke, se mora 
dvomiti. Ralkrana bank so njih preveliki 
paketi efektov ter zamrzli krediti, česar 
tudi zakonodajalec ne more spremeniti. 
Dokler borza ni akcije zmožna in dokler 
se splošne plačilne razmere ne bodo te
meljito spremenile, mora vlada pustiti, da 
še preostale banke gospodarijo, kakor pač 
morejo in znajo; sicer pa mora gledati 
na to, da se gospodarstvo samo konsoli
dira, ker more bančna obrt uspevati le 

- na podlagi zdravega gospodarstva.
Če bo posojilo, ki ga je prinesel zvezni 

kancelar iz Lausanne, pripomoglo h kon
solidaciji gospoda flstva, se bo moglo p re
soditi šele tedaj, ko bodo znani njegovi 
pogoji. Zaenkrat vlada molči, kar je tak
tično morda pravilno, kar pa na drugi 
strani vzbuja vse mogoče domneve in ve
sti. Sliši se na primer, da bo prigla Av
strija pod dvajsetletno nadzorstvo. Že be
seda »kontrola* učinkuje na, politične
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stranke kot strel z neba. Če smo odkrito
srčni, moramo reči, da bi kontrola za Av
strijo še <ne bila največje zlo. Avstrija se 
nahaja danes v istem položaju kot kakšna 
delniška družba, ki se ji slabo godi. Če so 
upniki pripravljeni vplačati novo glavnico 
in če zahtevajo za to merodajen vpliv na 
poslovno vodstvo, potem postanejo upniki 
podjetniki in imajo največji interes na 
tem, da spravijo delniško družbo kvišku; 
njih trud pride na ta način tudi delni
čarjem v dobro! Avstrija je dobila v krat
kem času svojega obstoja iz inozemstva 
dve veliki zvezni posojili v znesku ca 1500 
milijonov šilingov, da ne govorimo o poso
jilih dežel in mest Iter o kratkoročnih 
bančnih posojilih. Če je danes kljub temu 
tam, kjer je bila pred posojilom Zveze na
rodov, ne smemo upnikom, pripravljenim 
za novo pomoč, šteti v zlo, če ne dopustijo 
političnim strankam dosedanjega gospo
darstva. Zvezni kancelar je označil poso
jilo kot dokaz zaupanja Avstriji. V tem 
vidi zaupanje v življensko zmožnost Av
strije, s čimer pa že ni rečeno, da si sme 
revna država privoščiti vsak dan socialni 
luksus. Če bodo mogle upniške države 
Avstrijo sanirati, se bo izkazala kontrola 
kot dobra; če pa ne bodo mogle, vsaj vla
da ne bo obremenjena z odgovornostjo 
ustavitve plačevanja inozemskih dolgov.

Tudi Turčija ima gospodar
ske skrbi

Poročilo iz Carigrada pravi:
'Gospodarski položaj Turčije se je po

slabšal. Iz vseh delov dežele se slišijo 
klici na pomoč, ekspertu grozi propast, 
cel6 Smirna, največje izvozno pristanišče 
Turčije, je videla, kako so njeni trgovci 
prosili v Ankari za moratorij. Ankara 
(Amgcra) je glavno mesto Turčije. V za
ledju Smirne so kmetje v največji bedi, 
tobačni pridelek je deloma še neprodan; 
drugod tudi ni dosti bolje. Vsa turška pod
jetja, ki niso prav tidno zgrajena, izginja
jo. Državna. imovina deviz pada rapidno, 
tako kot drugod; sicer pa mrtvo gospo
darsko življenje kapitala že skoraj ne po
trebuje več. Ža mlado Državno banko z 
njeno 15 milijonov turških funtov obse
gajočo glavnico je to še sreča, ker bi v 
slučaju dobre konjunkture komaj mogla 
svojo nalogo vršiti. Izvoz in uvoz, ki sta 
v prejšnjih letih fungirala v bilanci zu
nanje trgovine z 210 oziroma 150 milijoni 
turških funtov, sta se znašla na reducirani 
podlagi h 110 milijonov. Izenačenje trgov
ske bilance je bilo doseženo s kontingen- 
tacijo uvoza, ki se je šele v tekočem letu 
nekoliko zrahljala. Torej ista sredstva kot 
drugod.

Turška vlada skuša z vsemi sredstvi po
magati. Glavno njeno geslo je varčevanje, 
•vairčevanje do najsfcrajnih mej. Seveda, 
čisto vsemu se pa nobena država ne more 
odreči, pa naj še tako varčuje. Ob držav
nem proračunu 140 milijonov funtov mora 
izdati Turčija samo za armado, mornarico, 
orožništvo in  policijo 75 milijonov, torej 
več kot polovico, a pod ta znesek se sploh 
ne more iti. Uspešna razorožitvena konfe

renca bi Turčiji zelo zelo pomagala; saj 
bi šel izdatek za vojaštvo pcieui v večjem 
delu za druge namene. Nekje se mora de
nar dobiti. .Sedaj zelo upajo na tobak. Ko 
je turška vlada pred šestimi leti prevzela 
tobačno režijo iz francoskih rok v lastne 
roke, so slavili to kot velik narodni triumf. 
Sedaj ui se tega triumfa radi znebili. Ko 
se glede financiranja tobačnega monopola, 
ki so ga hoteli oddati za 50 let, niso mogli 
z zadevno skupino pogoditi, so pričeli po
gajanja z Bolgarijo in Grčijo o skupni 
prodaji tobaka, o kcaningentaciji produk
cije, določitvi cen itd. Pogajanja v Cari
gradu niso dovedla, kakor vemo-, do vid
nega uspeha. Bodo se pa nadaljevala in se 
morajo nadaljevati, saj je touak najvaž
nejši izvozni predmet Turčije, in Grčije ter 
Bolgarije tudi.

Morda bi biio bolje, če bi bil paša Ke
rna! pustil Turčijo tam, kjer je bila.

Pretvorba premogovne indu
strije v Walesu

Premogovna kriza je Južni Wales z 
njegovim slovitim brezaininim premogom, 
takozvanim admiralitetnim premogom, l 
njegovim antracitnim i. dr. premogom po
sebno hudo zadela, ker je Wales ekspor- 
tiral 62 odstotkov svoje produkcije. Izvoz 
premoga je padel od skoraj 30 milj. ton 
v letu 1913 na 18 milijonov ton v letu
1931 in je danes še mnogo manjši kot je 
bil lani. Pristanište Cardiff, ki živi v glav
nem od premogovne trgovine, je danes pu
sto. Vsi udeleženi faktorji se trudijo na 
vso moč, da bi se razmere zboljšale. Pre
mogovniki so bili sredi v krizi modernizi
rani in so posvetili največjo pozornost zla
sti produkciji stranskih produktov; opre
mo pristanišča in dotok so izboljšali na naj
novejše stanje tehnike. Vse stranke pod
pirajo gibanje, naj se povrne angleška ad- 
miraliteta od petrolejske kurjave k premo
govni; Anglija uvaža sedaj na leto za 42 
milijonov (funtov petrolejskih produktov. 
Obstoja pa dvom, če bo admiraliteta pri
stala na omenjeno zahtevo. Obratno je pa 
veliki kemični trust Imperial Chemical In
dustries izjavil, da more iz suhe destilacije 
premoga dobljeni bencin dobavljati po ce
ni, ki omogoča praktično uporabo, če bi 
se obstoječa carina na bencin zvišala; tudi 
na ta način bi se dal premogarstvu poma
gati. Največji poudarek polagajo na tehni
ški napredek; in Mr. John Powell, pred
sednik eksportne zveze za premog Južne
ga Walesa, je dejal pred par dnevi ino
zemskim časnikarjem: »V petih letih bodo 
industrijske doline Južnega Walesa zopet 
v polnem delovanju, kar bo posledica se
daj se vršečih raziskovanj in priprav. Vse 
najnovejše načine pretvorbe premoga in 
vse zadnje znanstvene metode bomo upo
rabili. Ne bojimo se bodočnosti. Vrhtega 
more dati Cardiff novim industrijam ce
nen svet, ceneno elektriko, bogato vodno 
preskrbo ter izvežbane in inteligentne de
lovne moči.«

Delovna armada v Bolgariji
Na cestah v Sofiji srečaš pogosto mlade 

ljudi v temnosivi obleki, z rusko čepico 
na glavi, vojaško izgledajoče in brez orož
ja. Častnike in uradnike pozdravljajo po 
vojaško. To so člani armade dela.

Voditelj kmetov Stambulinski je sprožil 
misel naj se vsak Bolgar prisili k obvez
nemu delu; in 5, junija 1920 je bil raz
glašen ukaz, da je vsak Bolgar v starosti 
od 20. do 40. leta in vsaka Bolgarka v 
starosti od 16. do 30. leta obvezan in ob
vezana, da dela za državo brez plače. Ob
vezno delo za moške je znašalo eno leto, 
za ženske šest mesecev. Izjema je bila le 
nesposobnost in pa če je sin skrbel za 
delanezmožue starše. Stambulinski je s to 
naredbo zasledoval nekakšne komunistične 
cilje, in ko so bili 23. maja 1921 vpoklicani 
prvi taki delavci v lepem številu 10.500, 
je tedaj v Bolgariji se mudeča antantna 
misija takoj protestirala. Zakon je bil nato 
še v istem letu spremenjen, in sicer tako, 
da delajo moški samo 8 mesecev, ženske 
samo 4. Tudi moški se lahko enkrat za 
vselej odkupijo, in sicer plačajo od 9000 
do 32.000 levov; ženske pa plačajo dnevno 
kvoto, ki je odvisna od običajne dnevne 
plače in ki naj znaša najmanj 50 levov 
na dan, za štiri mesece torej minimalno 
6000 levov. Zopetni protest antantne mi
sije, ki je to pot videla v prisilnem delu 
prikrito uvedbo vojaške obveznosti, ki je 
v Bolgariji ja prepovedana, je bil za en
krat uspešen, in prvi delavci so bili od
puščeni po komaj dvomesečnem delu. Po
zneje pa antanta ni več protestirala in se 
v Bolgariji ta sistem uporablja že deset let.

Načelo temelji na splošni delovni obvez
nosti, brez razlike izobrazbe, premoženja 
in poklica. Z ženskami so imeli tako slabe 
izkušnje, da jih že od leta 1922 dalje ne 
vpokličejo več na delo. Vasi morajo vo
diti sezname moških v starosti od 20 do 
40 let. Vsako leto se določi, koliko delav
cev naj se vpokliče; kontingenti kolebajo 
po proračunskih možnostih med 15.000 in
20.000 delavci, a naenkrat se sme vpokli
cati kvečjemu 30 odstotkov enega letnika. 
Vpoklici se izvršijo 1. maja. »Trudovnjakk, 
kakor se ti  delavci imenujejo, se oglasijo 
v gflavnih 'mestih okrajev, kjer uraduje 
»delovna pisarna«. Ta pisarna ima tri 
glavne skupine, vsaka skupina pa več 
»jadrov««, kar je isto kot vojaška 
stotnija in šteje 100 do 120 mož. V 
Sofii uraduje centralni urad. Organizacija 
ima vojaški značaj, in se v prvih dneh 
vrši tudi vojaška predizobrazba, pač brez 
orožja. Nastanitev, obleka in prehrana je 
stvar centralnega urada, ki ima zato na 
razpolago proračun ca 180 milijonov levov. 
Urad je podrejen ministrstvu za javna 
dela.

V desetih letih obstoja delovne armade 
je bilo vpoklicanih 173.920 trudovnjakov. 
Večina tudi zares dela, odkupi se jih ko
maj 5 odstotkov. Delo je vsevrstno in vse
stransko: železnice, ceste, poljedelstvo, go
zdarstvo, vodovodi itd., leta 1930 je bilo 
160 trudovnjakov nastavljenih celo pri ar

heoloških izkopavanjih. Vsakega skušajo 
porabiti po njegovi predizobrazbi. Urad 
ima tudi nekaj lastnih obratov, kjer je bi
lo zaposlenih leta 1930 2480 trudovnjakov; 
ti obrati delajo delajo večinoma za last
no porabo delovne armade. A tudi zaseb
na podjetja morejo trudovnjake zaposliti, 
in jih uporabljajo zlasti v stavbni obrti. V 
desetih letih je napravila delovna armada 
v lastnih obratih sledeče: 82.690 parov 
čevljev, 127.000 parov vojaških škorenj,. 
44.243 vojaških plaščev, 151.680 sukenj; 
176.250 parov hlač, 3900 civilnih oblek, 2134 
milj. kosov opeke itd. V gozdnem obratu je 
bilo izdelanih 250.000 pragov za ozkotir
ne železnice, 332.000 brzojavnih drogov,
350.000 metrov lesa za rudnike, 664.000 m 
drv, 236 vagonov oglja in 12.0000 metrov 
gradbenega materiala; metri so seveda vsi 
kubični. Največje delo je pa napravila de
lovna armada s tem, da je zgradila v de
setih letih 8000 kilometrovcev.

V desetih letih je dala država za de
lovno armado 1598 in pol milijona levovr 
vrednost dela se računi na 2037 in pol mi
lijona levov, tako da preostane po desetih 
letih previšek 437 (milijonov levov. V pr
vih letih, preden je bilo delo pravilno 
organizirano, so bile zgube precejšnje, a 
v zadnjih letih dela sistem s prebitkom.

Bolgarija je edina dežela, ki ima na 
opisani način organizirano obvezno delo. 
Zaključki so po zatrditvah oficielnih kro
gov zadovoljivi. Trudovnjaki se ne vzga- 
jaja sauno za disciplinirano delo, temveč 
se učijo tudi branja in pisanja. Bolgarski 
način zaposlitve delovne armade je rela
tivno še najboljše sredstvo, da se brezpo
selna podpora pretvori v produktivno de
lo. Pri tem je treba pripomniti, da država 
s svojo delovno armado nikakor ne po- 
množuje brezposelnosti, češ, da jemljejo 
strokovnjaki drugim delo; kajti izvršujejo 
se samo takšna dela, ki bi se sicer vsled 
pomanjkanja denarja ne dala napraviti.

Dobave. Direkcija državnega rudnika 
Velenje sprejema do 25. julija t. l. po
nudbe glede dobave signalnih zvoncev in 
žice. — Direkcija državnega rudnika Ka- 
kanj sprejema do 28. julija t. 1. ponudbe 
glede dobave 20.000 kg ovsa in 2500 kg 
bencina. — (Predmetni oglasi z natanč
nejšimi podatki so v pisarni Zbornice TOI 
v Ljubljani interesentom na vpogled.)

Oddaja del pri popravilih vojašnice Voj
vode Mišiča v Mariboru se bo vršila po
tom ofertne licitacije dne 17. avgusta t. 1. 
pri inženjerskem oddelku Komande Drav
ske divizijske oblasti v Ljubljani. (Ogla? 
je na vpogled v pisarni Zbornice TOI v 
Ljubljani, pogeji pa pri istem oddelku.)

Oglašajte 
v »Trgovskem listu«!

Mestni tesarski mojster
Josip Kregar  ̂ Cjubliana
Kodeljevo 5tev. 19. Telet. 26-96

se priporoča cenienemu občinstvu za naročila te sa rsk ih  del, 
kakor: m odernih lesen ih  h iš, raznih ostreS il, lesenih
stopnic  in vseh v to stroko spadajočih del po lastnih kakor 
tudi po podanih načrtih.
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krovec, stavbni, galanterijski in okrasni klepar. -  Instalacija vodo
vodov in centralne kurjave. —  Naprava strelovodov. —  Kopališke 
in  klosetne naprave
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Ureja dr. IVAN PLESS. — Za Trgovsko-industrijsko d. d. >MERKUR< kot izdajatelja in tiskarja: O. MICHALEK, Ljubljana.


